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HOF HERVAT OP 28 FEBRUARIE 1986. 

ADOLF BRANDERS, nog onder eed 

BRANDERS 

M:NR. BIZ OS PLAAS OP REKORD DAT BESKULDIGDE :NR. 17 NOG AFWESIG 

BY DIE HOF IS. 

KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. BIZOS (vervolg) Mnr. Branders, 

u kan onthou dat ek gister aan u gestel het dat beskuldigde 

nr. 20 nie op die 2lste te Kroonstad was nie. U kan dit ont­

hou? -- Ek onthou dit, ja. 

U het gese nee, dit was die 2lste en hy is op die 2lste 

gearresteer? -- Nee, hy is nie gearresteer nie. (10) 

Aangehou? -- Nee, ek weet nie of hy aangehou was nie. 

Ek het hom net daar gesien. 

Hy was by die polisiestasie? Dit is korrek, ja. 

Het hy daar uit sy eie vrye wil gekom of is hy daarheen 

geneem deur 'n lid van die Suid-Afrikaanse Polisie? -- Deur 'n 

lid van die SAP. 

Weet u die rede? -- Nee. 

U kan nie s~ of sy getuienis dat hy gearresteer is omdat 

hy 'n UDF T-hemp aangehad .het korrek is of inkorrek is nie? 

Ek weet nie. Ek dra nie kennis daarvan nie. (20) 

In verband met die gebeurtenis van die begrafnis van die 

2lste. Ek wil aan u t oon 'n berig in die Star van 22 Februarie 

1985. Dit sal BEWYSSTUK AAQ(9) wees. Sal u asseblief die 

deel van die berig onder "Freedom songs" lees? U kan die hele 

berig lees as u wil, maar ek is net ge!nteresseerd in die poli­

sieweergawe van die gebeurtenis van daardie begrafnis. Sal u 

dit uitlees, asseblief? -- "A police spokesman said a group 

of about nine thousand two hundred mourners had gathered at 

the home of ~~drew Makoko at about 10 a.m. and moved to the 

cemetary singing Freedom songs, waving banners and giving (30) 

Black Power salutes. The funeral finished at 11.30 a.m. 

. . . / "whereupon 
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whereupon a group of about two thousand barricaded the entrance 

to the township. Police ordered them to disperse. They fired 

rubber bullets and used teargas to disperse the crowd. The 

crowd broke up into groups of about hundred and attacked police 

vehicles and persons with stones and catapults. More rubber 

bullets were fired and teargas was used and the crowd finally 

dispersed. When the crowd moved away and unidentified 14 year 

old boy 1vi th a serious head wound was left behind. He died 

in the Boipotamela Hospital shortly afterwards. Another 14 

year old boy and two women aged 21 and 22 were treated at (10) 

the hospital for minor injuries. No arrests were made, the 

spokesman said." 

Saver dit daardie deel van die berig betref in verband 

met die polisie en saver u persoonlike kennis daarvan het, 

is di t 'n korrekte weergawe van die gebeurtenis daar op die 

2lste? -- Ja, behalwe dat hulle meld dat 'n 14-jarige op die 

toneel doodgeskiet is. Dit is onwaar. 

Ek weet nie of die Hof dit nodig vind .dat die ander deel 

van die berig uitgelees moet word of nie, maar ek wil aan u 

stel dat di t 'n beskrywing deur mnr. Chris More is van die ( 20) 

gebeure is by daardie begrafnis en daar is geen melding van 

die teenwoordigheid van beskuldigde nr. 20 daar nie. Ek wil 

dit ook aan u stel dat die getuienis van beskuldigde nr. 20, 

Chris More en andere sal wees dat beskuldigde nr. 20 nie by 

die begrafnis van die 2lste was nie. Het u enige kommentaar 

daarop te lewer? -- Al wat ek kan s~ is dat hy wel die 2lste 

daar was. Dit is waar ek hom gesien het. 

Is dit al wat u wil s~? -- Dit is reg, ja. 

Sal dit korrek wees om te s~ dat u geen persoonlike kennis 

het van die rede vir die moeilikhede wat by die skole was op(30) 

11 Februarie 1985 nie? -- Nee. 

I u 
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U het ook geen persoonlike kennis van wie verantwoordelik 

was vir die organisering van enige optog op die llde nie? -- Nee, 

ek het geen bewyse nie. 

Ek wil aan u vrae stel in verband met die gebeurtenis 

van die 27ste. U was weer daar? -- Dit is korrek. 

Met verkykers? -- Dit is reg. 

En u sa u het 'n Audi motor daar gesien? -- Ja, ek het 

motors daar gesien. 

Het u 'n Audi daar gesien? -- Dit is korrek, ja. 

HOF Is dit die wit Audi? (10) 

MNR. BIZOS : Die wit Audi. Kan u vir ons s~ wat die registra­

sienommer van daardie wit Audi was? -- Nee. 

Maar het u nie die registrasienommer van daardie voertuig 

neergeskryf nie? -- Ek het, maar ek kan nie nou onthou nie. 

Maar is daar nie ondersoek ingestel in verband met die 

wit Audi motor nie? -- Ek glo daar was. 

Het u of die ander wat die ondersoek gedoen het, vasgestel 

aan wie daardie Audi behoort? -- As daar 'n ondersoek was, sou 

hulle vasgestel het wie die eienaar was. 

U gee nou getuienis voor die hof dat petrolbomme uit (20) 

die kattebak van daardie motor geneem is. Is dit nie die ge­

tuienis wat u gegee het nie? -- Dit isinkorrek. Ek het nie 

ges~ dit was petrolbomme nie. Ek het ges~ dit was bottels met 

vloeistof in. 

Wat wou u te kenne gee aan die Hof toe u daardie getuienis 

gegee het? -- Dat dit moontlik petrolbomme kon wees. 

En u wou die Hof onder daardie indruk laat kom? -- Dit is 

korrek, ja. 

Ek wil van u weet aan wie daardie Audi behoort het? Wie 

se eiendom was dit? Ek weet nie. Ek kan nie onthou wie (30) 

wie dit is nie. 

. . . I Is 
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Is die persone aan wie daardie Audi behoort het ondervra 

in verband met u getuienis dat bottels met vloeistof uit die 

kattebak geneem is? Is hulle ondervra? -- Moontlik is hulle, 

maar ek was nie teenwoordig toe dit gebeur het nie. 

Ek wil aan u stel dat daardie Audi aan 'n onafhanklike 

firma van televisie was. -- Moontlik. Ek weet nie. 

En dat die persone daar was om hulle werk te doen, as 

televisiemanne? -- Wel, ek het op geen stadium televisiekameras 

orgemerk tydens die begrafnis nie. 

En dat daar geen bottels in daardie Audi was nie? -- (10) 

Daar was bottels in die Audi. 

Aan wie het u daar onmiddellik ges~ "Daar is bottels uit 

die Audi se kattebak gehaal"? Aan wie het u dit gerapporteer, 

onmiddellik? -- Ek kan onthou dat ek dit aan ander polisie­

manne gemeld het, maar ek kan nie onthou presies wie nie. 

Het enige lid van die polisie die Audi agtervolg om 

getuienis of bewyse in die kattebak te kry dat daar brandstof 

was? Nie waarvan ek weet nie. 

As u die persoon was met die verkyker en u sulke belang­

rike inligting gekry het, kan u vir ons se waarom u geen (20) 

kennis dra of die voertuig agtervolg was of nie? -- Die voer­

tuig was tussen die begrafnisgangers gewees. Die polisie 

meng nie in daar nie. Dit is hoekom ons nie gaan kyk wat 

daar aangaan nie. 

En daarna? Die voertuie het uitbeweeg in die Swart-

woonbuurt in en daar het 'n klipgooiery plaasgevind. Wat van 

die wit Audi geword het, weet ek nie. 

Hoe lank sou dit geneem het vir die polisie om vas te 

stel op wie se naam daardie Audi geregistreer is? -- Dit 

hang af. (30) 

As di t 'n dringende saak in verband met die veiligheid van 

... I die 



Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017

Kl04.09 - 1691 - BRANDERS 

die Staat is en dat die bottels miskien gebruik sou vir die 

brand van polisiemanne se huise en die vermoor van polisie­

manne en ander persone, soos raadslede ensovoorts, is dit nie 

'n baie ernstige en belangrike saak nie? -- Ja, di t is ernstig. 

Omdat ek dit aan u wil stel dat una die getuiebank 

gekom het - u hoef nie te glimlag nie. Ek glimlag nie. 

U het na hierdie getuiebank gekom om getuienis te gee 

wat onwaar is? -- Ek ontken dit. 

En u het 'n deel getuienis gegee om die indruk te skep 

dat daar h verband is tussen die mense daar by die begrafnis(lO) 

en die mense wat die polisiemanne se huise aangeval het? 

Ek wil net meld. Ek was op die begrafnis gewees. Ek het gesien 

wat gebeur het. Mnr. Bizos, u was nie teenwoordig gewees nie. 

Maar ons het verklarings van mense wat wel daar teenwoor­

dig was. -- Ons het ook verklarings. 

Soos die persone wat die Audi motor bestuur het? -- Dit 

is moontlik. 

U dra nie kennis daarvan nie'? -- Ek: dra nie kennis daarvan 

nie. 

Volgens die berig in die Star, hoeveel mense s~ hulle (20) 

was daar op die 2lste? Eenduisend tweehonderd. 

HQE Dit is die deel wat u die getuie laat lees het, maar is 

daar nie 'n ander syfer op 'n ander plek nie? 

MNR. BIZOS : Ek.wil van die ander syfer melding maak. 

tlQl : Dan moet u hom die eerste paragraaf laat lees. 

MlilR. BIZOS Lees net die eerste paragraaf, asseblief? -- 11 
... 1\.n 

unidentified youth, aged between 11 and 14 died yesterday when 

police fired rubber bullets and tearsmoke to disperse about 

eight thousand mourners at the funeral of last week's unrest 

victim in Seeisoville near Kroonstad." 

Wat s~ u in verband met die syfer van agtduisend? 

I lyk 

( 30) 

Dit 
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lyk vir my 'n biet jie baie. Ek het nie die mense getel nie. 

Dit kon moontlik gewees het. 

Hoeveel van die duisende mense het UDF hemde gedra?-­

Dit is moeilik om te se. Ek het nie hulle getel nie. 

'n Dosyn, tien of twintig? -- Miskien twintig. 

En die ander T-hemd.e wat u beskryf het, hoeveel van hulle? 

Min van hulle • Ek het ook nie getel nie. 

Vyf, tien, vyftien? -- Ek sal se dit was minder as twintig. 

Hoeveel mense was daar op die 27ste? -- Omtrent dieselfde 

hoeveelheid, twee- na drieduisend mense. (10) 

Hoeveel van hulle het T-hemde gedra?-- Ek het nie getel 

nie. Dit is moeilik. Plus-minus twintig of meer. 

Dieselfde prentjie as vantevore? -- Dit is korrek. 

Hoe ver was u van die begrafnis af op die 27ste? -- Dit 

is plus-minus vier- na vyfhonderd meter toe. 

Kon u sien dat die vloeistof in die bottels amberkleurig 

was? -- Ja. 

Van vyfhonderd meters af? -- Dit was definitief nie deur­

skynend gewees nie. Dit was danker vloeistof. 

Hoekom se u die bottel was nie deurskynend nie? -- Dit(20) 

het nie na water gelyk nie, as ek dit so kan stel. 

Nee, wat was die kleur van die bottel? -- Glas, lig. 

Daar is verskillende kleure van glas, is daar nie? Die 

een wat ek gesien het was 'n Coke-bottel gewees, 'n liter Coke­

bottel. 

Het u die beskrJ~ing van enige persoon wat die bottels 

geneem het neergeskryf of een of ander van u polisiekollegas 

gevra om neer te skryf vir doeleindes van identifikasie?-- Al 

wat ek gemeld het, was dat die persoon wat uit die voertuig 

geklim het, 'n UDF T-hemp aangehad, maar hulle is vir my on- ( 30) 

herkenbaar, ek ken hulle nie. 

. .. I Enige 
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Enige ander beskrywing? -- Geen ander beskrywing nie. 

Het u enige stappe geneem of weet u of enige persoon 

enige stappe geneem het om die persone met die UDF hemde te 

agtervolg na hulle bottels uit die motor geneem het?-- Ek dra 

nie kennis nie. Hulle het toe tussen die begrafnisgangers 

inbeweeg. 

Ja, maar as dit net tien of twintig was wat UDF T-hemde 

aangehad het, sou hulle maklik uitgeken word? -- Moontlik, as 

jy hulle sien met die UDF hemde, maar hulle het tussen die 

begrafnisgangers inbeweeg en ons meng nie daar in nie. (10) 

Kan u onthou hoe u die bottels verlede keer beskryf het? 

Nee. 

I have a note that he spoke of beer bottles, but I have 

no recollection of that. 

COURT : I do not think so. 

MR BIZOS I have a note to that effect. 

COURT : I have no note of beer bottles. 

MR BIZOS It is on page 174. I do not see it there, but 

I have a note to this effect. -- Ek het later gemeld van drank­

bottels by 'n huis. Di t is wat ek ges~ het. ( 20) 

In verband met die mense wat gearresteer is vir die aanval 

met petrolbomme op die huise van polisiemanne ensovoorts, was 

u 'n getuie in daardie saak? -- Nee. 

As u die kleur van die vloeistof opgemerk het, moes u seker 

deur die verkyker na een of ander persoon wat daardie bott~ls 

geneem het gekyk het? Het u op enige stadium na 'n uitkennings­

parade gegaan om een of ander van die persone te probeer uitwys? 

Nee. 

Waarom nie? -- Ek meen, di t is 'n ver afstand. Ek kan nie 

mense deur 'n verkyker ui tken as hulle met hulle rfte na my toe( 30) 

staan nie. 

. .• / Maar 
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Maar u weet dat mense, gewone mense, dit wil s~ nie 

polisie wat opgelei is nie, partykeer mense by 'n ui tkennings­

parade uitwys, alhoewel hulle dink dat hulle nie in staat sal 

wees om di t te doen nie? -- Daar was nie so 'n ui tkenningsparade 

gewees nie. 

Ja, maar het u na die ondersoekbeampte gegaan en s~ 

"Kyk, ek het deur my verkyker gesien mense wat T-hemde gedra 

het, UDF T-~emde gedra het en miskien is 'n paar van die beskul­

digdes tussen hulle. Laat ons 'n uitkenningsparade re~H? --

Ek het wel so gemaak, maar ek het ook gemeld aan die ondersoek-(1( 

beampte dat ek hulle nie kan uitken nie. So, daar is geen 

doel om n uitkenningsparade te hou as ek hulle nie kon herken 

het nie. 

HERONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS : Geen vrae. 

ASSESSOR (MNR. JOUJ3ERT) : Ek wil net 'n paar kleiner besonder­

hede opklaar vir myself. U het, as ek reg onthou, gister ges~ 

die veiligheidspolisie ken nie die UDF motorkarre ni'e. -- Dit 

is korrek. 

Maar u of andere het sekere nommers afgeskryf en uitgevind 

aan wie die karre behoort? -- Dit is korrek. (20) 

Was daar UDF motorkarre onder die nommers? -- Ek is eerlik 

as ek s~ ek kan nie onthou nie. Moontlik. Ek weet nie. 

Maar u weet nie of UDF motorkarre as sodanig geregistreer 

is onder die naam van.UDF of onder indiwidue se name of wat 

die geval ook al is nie? -- Nee, ek weet nie daarvan nie. 

As u op n afstand van honderd-en-vyftig meter of miskien 

tweehonderd meter deur 'n verkyker kyk na n persoon wat u herken 

op grand van 'n foto wat u gesien het, kan u hom duidelik herken? 

Ja. 

As u kyk na beskuldigdes nrs. 19 en 20, sal u hulle (30) 

op 'n afstand -van tweehonderd tre~ deur 'n -verkyker kan ui tken? 

... I Ek 
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-- Ek skat so. Ons het vooraf inligting ook gehad dat Terror 

Lekota by die begrafnis sal wees. 

U het inligting gehad? -- Ja. 

Maar het u hom herken ges~ "Dit is hy daardie"? -- Ek het 

hom herken. 

GEEN VERDERE VRAE. 

MNR. FICK : Die volgende getuie is Pulane Rina Mokoena. Hier­

die getuie sal getuienis afl~ oor die volgende dele van die 

akte van beskuldiging. Dit is paragraaf 71(3), dit is bladsy 

311 van die akte van beskuldiging. Paragraaf 74(5), dit is(lO) 

bladsy 336 van die akte. Paragraaf 76, dit is bladsy 346 

van die akte en verder en dan paragraaf 77, dit is bladsy 353 

en verder. 

HQE Net rofweg, waaroor gaan dit? 

MNR. FICK : Haar getuienis gaan oor vergaderings wat gehou 

was van die Vaal Civic Association van VOW, Vaal Organisation 

of Women, waar van die beskuldigdes betrokke by is en dan die 

vergadering van 26 Augustus en dan die gebeure van die 3de. 

PULANE RINA MOKOENA, v.o.e. (Deur tolk) 

MNR. FICK : Die Staat vra dat die Hof haar net ingevolge (20) 

artikel 204 waarsku op die aanklagte in die akte van beskuldi­

ging. 

HQE : Watter aanklagte? Alles? 

MNR • FI CK : Al die aanklagt e • 

HOF : Mev. Mokoena, die beskuldigdes staan tereg op aanklagte 

van hoogverraad, terrorisme, subversie en moord. Die Staat 

beweer dat u moontlik getmpliseer word by sekere van die aan­

klagte en dat ek u dus moet waarsku was 'n medepligtige. U is 

verplig om die vrae te beantwoord wat aan u gevra word, al sou 

die antwoorde op daardie vrae u inkrimineer. Indien u (30) 

eerlik en bevredigend antwoord, het ek die bevoegdheid om u aan 

... I die 
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die einde van die verhoor kwyt te skeld van vervolging op 

hierdie aanklagte, en ek sal daardie bevoegdheid uitoefen. 

U is dus verplig om te praat. 

O~vERVRAGING DEUR MNR. FICK U is woonagtig te Gebied 7, 

Sebokeng? -- Dit is korrek. 

Sedert Januarie 1984 toe het u betrokke geraak by n 

vroue-organisasie in die Vaal Driehoek, bekend as die Vaal 

Organisation of Women? -- Dit isso. 

U het toe van die vergaderings van daardie organisasie 

. begin bywoon? -- Dit is reg. (10) 

Het u aangesluit as n lid van die organisasie? -- Ja, ek 

het. 

Hierdie vergaderings wat u bygewoon het, was dit vergade­

rings wat by huise gehou is, wat in sale gehou is, was dit 

massavergaderings of was dit net komiteevergaderings of was 

dit albei? -- Ek het die vergaderings bygewoon wat by die kerke 

gehou was, sowel as die vergaderings wat in die huise gehou 

WM. 

Eerstens, kan u aan die Hof aandui by wie se huise was 

hierdie Vaal Organisation of Women se vergaderings aangebied?(20) 

Die eerste huis was Edith Lethlake s'n. 

Was daar meer as een vergadering by daardie huis? -- Dit 

was nie bygewoon deur baie mense nie. 

HOF Hoeveel vergaderings was daar? n Hele paar van hulle. 

MNR. FICK : By wie se huis was daar nag vergaderings gehou? 

Ephraim Ramakgula. 

Het u vir Ephraim Ramakgulageken vantevore? -- Ek ken hom, 

want hy is lid van die familie van my man, in die sin as hy my 

man sien, beskou hy hom as sy oom. 

Sien u hom hier voor die Hof vandag? -- Ja, ek sien (30) 

hom. 

• •• / Watter 
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Watter een is dit? -- (Getuie dui aan) 

Beskuldigde nr. 9. Was daar meer as een vergadering by 

sy huis gehou? -- As ek reg onthou was ek twee keer daar gewees. 

En het julle by enige ander huise vergaderings gehou? -­

Ja, daar was 'n vergadering gehou by my huis. 

Hierdie vergaderings, wat is in die a1gemeen bespreek by 

hierdie vergaderings? Wat was die onderwerp van die vergade­

rings? -- Oor die verhoogde huurge1de en die ho~ ge1de wat op 

skole betaal word. 

Was dit dieselfde mense wat die vergaderings bygewoon (10) 

het of was die vergaderings wat by die huise p1aagevind het 

elke keer deur ander mense bygewoon? -- Daar was nie baie mense 

gewees nie. 

Die vergaderings wat gehou was, was dit elke keer die­

se1fde groepie wat oor en oor gekom het of was dit elke keer 

'n verski1lende klomp mense? -- Die lede van hierdie organisasie 

van ons het dit bygewoon tesame met ander mense. 

llQ12 Is daar nou 'n handvo1 mense of is daar twintig mense of 

dertig mense? Hoe groot omtrent was die vergaderings? -- By 

Ephraim Ramakgu.J.a, beskuldigde nr. 9, was daar 'n goeie k1ompie( 20) 

mense. By my was hulle baie gewees. 

As u praat van baie, is dit tien, twintig, dertig? -- Ek 

skat ongeveer twintig. 

En by Ephraim, die goeie klompie, is di t 'n biet jie minder? 

Omtrent tien. 

MNR. FICK : Is daar by hierdie vergaderings van julle enige 

bes1uite geneem in verband met hierdie huur en die skoolfooie? 

Ek verstaan nie? Besluit oor wat? 

Is daar enigiets bes1uit wat julle organisasie gaan doen 

in verband met die huurge1d wat te hoog is en in verband (30) 

met die skoolfooie wat so hoog is? Ja. 

/ ltlat 
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Wat het julle besluit, hoe gaan julle iets daaromtrent 

probeer doen? -- Ons het probeer om die hele ding goed te onder­

soak, aangaande die vermindering van die fooie, soos genoem. 

Daar is sekere mense wat ges@ het dat daar ander persone is 

wat in staat sal wees om ons te help sodat hierdie goed 'n 

bietjie ligter ward. 

Is daar enige besluite geneem by hierdie VOW vergadering 

van die vrouens of julle gaan praat met iemand in verband met 

die aangeleentheid, ~rens heen gaan om te gaan gesels? 

ges@ was is dat daar 'n persoon was wat ons kan hel.p. 

Wat 

(10) 

liQE : Wie? -- Hulle het gese die organisasie van UDF is die 

een wat ons kan help. 

Hoe kan hulle julle help? -- Hulle sal vir ons fabrieke 

bou sodat ons nie sukkel om werk te kry nie, waar ons skool­

kinders se kledingstukke gaan kry vir minder geld. Dieselfde 

met boeke. 

MliiR. FICK 

sal help? 

Is daar enige persone se name genoem wat julle 

Ja, hulle het ges~ nadat ons bymekaar gekom het, 

in die sin dat ons noun eenheid gevorm het, is die twee mans­

persons wat ons sal help Oliver Thambo en Nelson Mandela. (20) 

liQI Hoe sal hulle julle help? -- Hulle sal ons kom help in 

die sin dat hulle sal fabrieke kom bou., Alles sal regkom sodra 

hulle kom. 

M1ffi. FICK : Kan u aan die Hof aandui wie het van hierdie twee 

here gepraat wat julle sal kom help? -- Sam Matlole. 

Sien u hom hier in die hof? 

liQE Dit is beskuldigde nr. 17. Hy is nie in die hof nie. 

MNR. FICK : Ek kan aandui, daar was in die verlede ooreengekom 

dat My Geleerde Vriend sal erken dit is die persoon. Ek weet 

nie of hy di t nag wil doen nie. ( 30) 

MR. BIZOS : I do not think it will be disputed that they know 

••. /each 
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each other. There probably will be a dispute about what he 

said, but I think it can go on record that the witness is 

referring to accused no. 17. 

MNR. FICK Beskuldigde nr. 17, Sam Matlole, toe hy dit ges~ 

het, wat was die reaksie van die ander m ense? -- Wat my 

betref was ons tevrede. 

Sedert Januarie 1984 het u ook bekend geraak met 'n ander 

organisasie daar in die Vaal Driehoek? -- Ja. 

Wat was die organisasie se naam? -- Ongelukkig kan ek dit 

nie in Engels sE§ nie, maar di t was bekend as 'n organisasie (10) 

vir vroumense. 

HOF Ret di t 'n Sotho-naam? -- In Sotho was di t bekend as 

Legotla labasadi. 

MNR. FICK : 'n Organisasie met die naam van VCA, Vaal Civic 

Association, het u van hom al gehoor? -- Toe ek daar gekom het 

het ek eers daarvan gehoor. 

HOF Toe u waar gekom het? -- Toe ek by die huis van Edith 

Lethlake gekom het. 

Toe u by Edith se huis gekom het vir die doeleindes van 

die Vaal Organisation of Women? -- Ja. (20) 

MNR. FICK : Ret enigiemand aan u verduidelik wat se organisa­

sie is hierdie Vaal Civic Association? -- Ja, Edith Lethlake 

het gepraat en Matlole het dit ondersteun. 

Is dit nou weer beskuldigde nr. 17, Sam?-- Ja. 

Hoe is die Vaal Civic Organisation aan u verduidelik? 

Wat se organisasie is di t? -- Hulle het ges~ di t is 'n organi­

sasie wat vir die vroumense staan. 

HQE : Is dit nou die VCA of die VOW wat u van praat? -- Ek 

sal vir u s~, ek weet nie hoe m rd di t g enoem in Engels nie, 

want ek is ongeletterd. Ek weet as hulle praat van die (30) 

VaalCivic iets Associ. 

. .. I Dit 
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Dit is nou van die Vaal Civic Associ wat u van praat? -­

Ja, ek praat van daardie organisasie van vroumense. 

MNR. FICK Daar was op 'n stadium 'n vergadering gere~l in 

Augustus, vir 26 Augustus 1984 by 'n kerk in Small Farms, die 

Rooms-Katolieke Kerk. Weet u daarvan? -- Dit is reg. 

Voor daardie vergadering gehou is, weet u van enige 

re~1ings wat getref is vir die hou van die vergadering? -- Ja, 

ek weet. 

Wanneer was die re~1ings getref? -- Ek weet nie wat die 

datum was nie;maar dit was by Matlole se woning. (10) 

Beskuldigde nr. 17. Wie was nog by hierdie huis van Mat1ole 

waar die vergadering van die 26ste bespreek is? -- Mphuthi was 

daar. 

Sien u Mphuthi hier in die hof? -- Ja. 

Waar is hy? (Getuie dui aan) 

Beskuldigde nr. ?. Wie nog? 

Beskuldigde nr. 9. Wie nog? 

En use1f? -- Ja. 

Ephraim Ramakgula. 

Mev. 01ifant. 

liQE Was besku1digde nr. 7 tuis? -- Hy het daar opgedaag 

terwy1 ons nog daar gesit het. (20) 

MNR. FICK : Toe beskuldigde nr. 17 daar opgedaag het, was 

die vergadering nog aan die gang gewees of was hy a1 verby? 

Ons het nog daar gesit en gesels. 

In verband met die vergadering van die 26ste of in verband 

met ander goed? Kan ons net vasste1, toe julle daar gesit 

het en beskuldigde nr. 17 het opgedaag, het die vergadering 

al begin of het hy nog nie begin nie? -- Ja, ons was nog besig 

om te praat. 

Oor die vergadering van die 26ste? -- Ja. 

Wat het julle besluit van die vergadering van die (30) 

26ste, wat gaan ·daar gebeur? -- Daar was beslui t gewees dat 'n 

.•• / 1uidspreker 
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luidspreker gebruik sou word om mense te laat weet of in kennis 

te stel van die vergadering wat gehou sal word op die 26ste. 

Was daar enige besluite geneem oor wie die voorsitter van 

daardie vergadering sou wees? -- Ja. 

Wie was besluit sou die voorsitter wees? -- Ene Nkopane. 

Sien u hom hier in die pof? -- Ja. 

Waar is hy? -- (Getuie dui aan) 

Beskuldigde nr. 8. Was daar enige besluite geneem oor 

wie die sprekers op hierdie vergadering sou wees? -- Ja, daar 

was. (10) 

Wie sou die sprekers wees? -- Ek sou 'n spreker gewees het 

daar. 

Wie nog? --Mev. Olifant. 

En? En Nkopane. 

En nog iemand? -- Sam Matlole. 

HOF Beskuldigdes nrs. 8 en 17. 

MNR. FICK Was daar enige besluite geneem waaroor die sprekers 

sou praat of kon hulle maar praat waaroor hulle wil? -- Die 

besluit was dat ons oor die huurgeld gaan praat en die skool-

fooie. (20) 

Was daar enige besluite geneem oor wat julle oor die 

huurgeld moet gesels? -- Ja, ons het besluit, want eintlik was 

die hoofrede om oor die klagtes te praat of dinge waarmee ons 

nie tevrede was nie. 

HOF Net oor die twee onderwerpe, net oor die skoolfooie en 

die huurgeld? -- Ja. 

MNR. FICK : Was daar enige besluite geneem ten aansien van 

die raadslede? -- Ja. 

Wat was besluit ten aansien van die raadslede?-- Hulle 

moet van die stoele afstap, want hulle doen nie hulle pligte(30) 

nie. 

• •. /As 
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As u nou s@ hulle moet van die stoele a£stap, moet hulle 

bedank o£ wat bedoel u? -- Ja, hulle moet "resign11
, want hulle 

doen nie hulle werk nie. 

Op die dag van 26 Augustus 1984, hoeveel vergaderings het 

u toe die dag bygewoon in die kerk, by die Rooms-Katolieke 

Kerk te Small Farms? -- Om 09h00 was ek by die vergadering 

van die "rate-payers". 

HQE Die oggend? -- Ja. 

MNR. FICK Laat ons nou net eers hierdie "rate-payers" reg-

kry. Wat se organisasie is dit, waar is die organisasie (10) 

en in watter woongebied? Di t is 'n organisasie van Eva ton. 

Hoe het dit gekom dat u die oggend van die 26ste by die 

vergadering uitgekom het? Sam Matlole het by my waning 

gekom. 

Beskuldigde nr. 17. -- Hy wou my man daar gespreek het. 

oor die fei t dat my man 'n spreker moet gaan wees daar, waarop 

my man toe geweier het en gese het dat ek moet gaan. 

Het u toe ingestem om te gaan as spreker op die vergade­

ring van die 26ste om 09h00 die oggend? -- Ja. 

Kan u aan die Hof aandui die vergadering om 09h00 van (20) 

26 Augustus 1984, waaroor het die vergadering gegaan? 

HOF : Di t was nou 'n openbare vergadering? -- Ja. 

MNR. FICK : Was die kerk vol, washy half, was daar min mense? 

-- Dit was nie vol gewees nie. 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) : Was dit in die kerk? -- Ja. 

Mlffi. FICK : Kan ons net duidelikheid kry. Ons weet dit was 

nou by die Rooms-Katolieke Kerk. Was dit in die kerk sel£, 

of was di t in 'n saal by die kerk? Di t was in die saal. 

Vlaaroor het hierdie vergadering gegaan? Daar het ons 

gepraat oor hierdie Blankes wat pype laat insit. Dit is (30) 

die Blankes wat pype laat insit te Evaton. 

I Weet 
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Weet u wat se pype dit is? Is dit stormwaterpype, riool­

pype of wat se pype? -- Ek weet regtig nie wat se pype dit 

was nie. Al wat ges~ was was dat dit die pype was wat onder­

grand gesit word en as ek moet dink is dit pype bedoel vir 

water. 

HQE : Was dit langs die strate? -- Ek weet regtig nie, want 

ek self was nog nie daar gewees om te sien wat se pype dit 

is nie. Of dit ~angs die strate gesit word of op die persele. 

Maar hoe kon u gaan praat oor iets wat u niks van weet 

nie? -- Ek het net die mense van Evaton gesteun, dit wat (10) 

hulle gese het. 

MNR. FICK : Waaroor het u eie toespraak gegaan by die ver­

gadering van die "rate-payers"? -- My toespraak het gegaan 

oor die huurgelde. Ek het myself daar aan die mense voorgestel 

en ges~ ek praat namens die mense van Sebokeng. Ons het lae 

gelde betaal as huur en dit is verbasend nou dat ons sulke 

ho~ gelde moet betaal vir dieselfde huur. 

In u toespraak, het u enige eise gestel in verband met 

die ho~ huurgeld? -- Ek het ges~ die huurgeld moet verminder 

word, want dit is baie geld wat betaal word. (20) 

Het u enige melding gemaak van raadslede? Ja, ek het. 

Ek het ges~ hulle moet bedank en doodgemaak word, want hulle 

doen nie hulle werk nie. 

Wat was die reaksie tqe u di t daar o p die vergadering 

gese het? -- Die gehoor het net stilgebly en aandagtig geluister, 

maar net na die vergadering, toe ons nou uit die vergadering 

uitgaan, het ek opgemerk dat die mense my met die hand kom 

skud het deur te se dat ek goed gepraat het. 

Kan u vir die Hof aandui wie was die voorsitter van hier­

die vergadering van die oggend van Evaton Rate-Payers? -- (30) 

Mokoena was die voorsitter. 

. .. I Sien 
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Sien u hom hier in die hof? Ja. (Getuie dui aan) 

Beskuldigde nr. 6. Beskuldigde Sam Matlole wat u kom 

vra het of wat die oorsaak was dat u by die vergadering 'n 

spreker was, was hy oak by die vergadering die oggend? -- Ja, 

hy w.as. 

Beskuldigde nr. 17. Was hy ook 'n spreker? -- Ja. 

Waaroor het hy dit gehad? -- Hy het ook van die raadslede 

gepraat dat hulle moet bedank. 

Het hy enigiets oor die huurgelde te s~ gehad, beskuldigde 

nr. 17? -- Ja, hy het. Hy het ges~ hierdie huurgeld is (10) 
, 

baie en dit is as gevolg van die raadslede. Hulle moet dood-

gemaak word en afstap, want hulle moet bedank. 

HOF : Kan ek die laaste deel net weer kry? Hulle moet dood-

gemaak word en? -- Hy het ges~ hulle moet bedank en as hulle 

nie bedank nie, moet hulle doodgemaak word. 

M}ffi. FIQK : Beskuldigde nr. 17, het hy voor of na u gepraat? 

Hy het voor my gepraat. 

En beskuldigde nr. 6, net volledigheidshalwe wat nou die 

voorsitter was, het hy ook op die vergadering gepraat? Hy 

was die persoon in beheer van die vergadering. (20) 

Het hy net die vergadering beheer? Het hy nie self 'n toe-

spraak gemaak nie? -- Hy was 'n spreker gewees, maar di t was 

aangaande Evaton. 

HOF So, hy het ook gepraat. Hy was die voorsitter en hy het 

ook gepraat, maar oor Evaton? -- Ja. 

Mlffi. FIGK : Wat omtrent Evaton het hy gepraat? -- Hy het gepraat 

oor hierdie mense wat die pype ondergrond gesit het. 

Was hy ontevrede daarmee of tevrede daarmee? As ek 

dit so moet terugdink, hy was nie daarmee tevrede nie. 

Gedurende hierdie vergadering die oggend, was daar (30) 

gesing? -- Ja, daar was gesing. 

. . . I Wat 
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Wat het julle gesing? Kan u onthou? -- Morena Boloka 

Sechaba Sageshu. 

Is di t 'n gewyde lied, 'n kerklied of 'n ander tipe lied? 

Di t is eintlik 'n kerklied. 

Was daar enige ander liedere gesing? -- Nee. 

Wanneer was die lied gesing? Aan die begin van die ver­

gadering, aan die einde, in die middel? -- Na ons gepraat het. 

Die middag van 26 Augustus 1984 het u weer 'n vergadering 

in dieselfde saal bygewoon? -- Ja. 

Was dit die vergadering wat julle vantevore gere~l (10) 

het by Sam Matlole se huis, beskuldigde nr. 17? -- Ja. 

Het u reg aan die begin van die vergadering opgedaag of 

was die vergadering al aan die gang toe u daar kom? -- Toe ek 

daar gekom het, was die vergadering alreeds aan die gang. 

Nkopane was die spreker gewees. 

Is dit beskuldigde nr. 8? Dit is die man. 

U kom daar in die saal in en hy is die spreker. Wat 

gebeux toe? -- Toe ek daar ingekom het, het hy ges~ "Ja, mev. 

Mokoena is nou teenwoordig. Sy sal nou praat. 

Het u toe 'n toespraak gehou? -- Ja, ek het. (20) 

Waaroor was die toespraak? -- Oor die verhoogde huuxgelde. 

Oor die raadslede en die skoolfooie. 

Wat van die raadslede het u oor gepraat? -- Ek het ook 

saamgestem dat hulle bedank en doodgemaak word, want hulle 

doen nie hulle werk nie. 

Laat ek dit net duidelik kry. Het u gese hulle moet 

doodgemaak word of het u gese as hulle nie bedank nie moet 

hulle doodgemaak word? Hoe het u dit gestel? -- Ek het ges~ 

hulle moet doodgemaak word. 

Het u 'n rede gegee hoekom u se hulle doen nie hulle (30) 

werk nie? -- Dit het ek ges~ ter ondersteuning van Matlole 

••. / se 
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se toespraak, waarin hy ges~ het dat hulle, die raadslede, 

doen nie hulle werk nie. Wat hulle wel doen is, hulle bring 

die Blankes se ontevredenhede na ons toe en ons ontevredenhede 

word nie oorgedra aan die Blankes nie. 

HOF : Ek wil nou net duidelikheid kry oor hierdie vergadering. 

U se toe u aankom, toe was beskuldigde nr. 8 aan die woord? -­

Ja. 

Toe se hy "Hier is mev. T>iokoena"? -- Ja. 

En het u toe aan die woord gekom? -- Ja, ek het herhaal 

wat ek eintlik in my toespraak gese het vroeg die oggend. (10) 

U s~ u het ges~ dat die raadslede doodgemaak moet word 

ter ondersteuning van Sam Matlole se toespraak? -- Ja. 

Verwys u daar na Sam Matlole se toespraak by hierdie 

vergadering die middag of die toespraak wat hy die oggend 

gelewer het by die oggendvergadering? -- Die toespraak wat 

hy die oggend gemaak het, het ek in hierdie vergadering ook 

ondersteun. 

Het u daarna verNys? -- Ja. 

Was u ernstig of het u grappies gemaak toe u se hulle 

moet doodgemaak word? -- Toe dit gese was dat die mense (20) 

doodgemaak moet word, was ek eintlik bang gewees. 

Beteken dit u was ernstig? -- Die rede hoekom ek so ges~ 

het, ek het besef dat as ek iets anders gaan s~ wat nie in 

hierdie trant is nie, sal my toespraak nie van die beste wees 

nie. 

MNR. FICK : Behalwe u, was daar ander sprekers ook nog op 

hierdie vergadering van die middag? Ja, daar was. 

Beskuldigde nr. 17, het hy die middag ook 'n toespraak 

gehou? -- Ja. 

Kan u enige ander sprakers se name nog onthou? -- Ja. (30) 

Wie was dit? -- Malindi. 

• • • / Sien 
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Sien jy die Malindi in die hof? -- (Getuie dui aan) 

Beskuldigde nr. 5. Nog ander sprekers? --Mev. Olifant. 

Weet jy van nog ander sprekers? -- Ek het nou van die 

ander vergeet. Tiny Matsaneng. 

Kom ons begin by beskuldigde nr. 5, Malindi. In watter 

taal het hy sy toespraak gehou? Engels. 

Verstaan u Engels? -- Nee, ek verstaan dit nie. 

U kan nie vir die Hof 'n aanduiding gee waaroor hy dan 

gepraat het nie? -- Nee. 

Mev. Tiny Matsaneng, waaroor het sy gepraat? 

.HQ.E Is di t 'n vrou? 

MNR. FICK : Di t is 'n vrou. -- Tiny het ges@ ons moet maak 

soos daardie mense wat al in die verlede dit gedoen het en 

marsjeer na Pretoria toe om te gaan betoog oor die bewys­

boeke. 

(10) 

Het Tiny Matsaneng aangedui waarheen julle moet marsjeer? 

Dit is twee plekke. Ek is nie seker of sy gese het ons 

moet Houtkop toe gaan of Pretoria toe gaan nie. 

Wat het sy ges@ hoekom moet julle so marsjeer? -- Ons 

moet oor die huurgeld praat. (20) 

Ek verstaan nie mooi nie. Vir duidelikheidshalwe, het 

sy ges@ julle moet @rens heen of Pretoria t,oe of Houtkop toe 

marsjeer en dan daar gaan praat oor die huurgeld of wat het 

sy bedoel? -- Sy het ges@ ons moet soontoe gaan om te gaan 

kla oor die huurgeld. 

Beskuldigde nr. 17, Matlole, waaroor was sy toespraak? 

Hy het ook maar dieselfde ges~ in verband met die raadslede, 

dat hulle doodgemaak moet word. 

Was sy toespraak dieselfde as die van die oggend? Ja. 

Tydens die vergadering wat aan die gang was, het u (30) 

daar enige persoon opgemerk met die naam van Masenya? Ja, 

... I hy 
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hy was daar. 

Wat het daar gebeur in verband met hom? -- Toe hy daar 

begin praat het 'n sekere vrou ges~ hy moet stilbly want hy is 

'n "sell-out". Die vrou het beweer dat sy Masenya ken van die 

tyd van Sharpeville. 

Wat het die gehoor gemaak toe sy se hy is 'n "sell-out"? 

Hulle het gese dat hy doodgemaak word. 

Was almal opgewonde in die saal? Was daar net party wat 

dit ges~ het of hoe het dit gewerk? -- Dit is net 'n klompie 

mense. Eintlik sal ek s~ die meeste wat dit gese het, (10) 

was die mense wat heel agter was in daardie saak. Hulle is 

die mense wat daardie woorde gebesig het. 

Weet u of Manseya voor die vergadering klaar was die ver­

gadering verlaat het of weet u nie? -- Nee, ek is nie seker 

of hy die vergadering verlaat het terwyl die vergadering nog 

aan die gang was nie. 

Gedurende die vergadering, is daar enige mense verkies 

vir die bestuur·? -- Ja, Gebied 3 se mense. 

Ran u nog onthou wie verkies was?-Nkopane, Mahlatsi, die 

predikant. 

Is daar nog of kan u nie meer onthou nie?-- Ek kan nie 

nou onthou nie. 

HOF Is daar van die mense wat beskuldigdes is? 

(20) 

MNR. FICK Ek het gemeld beskuldigde nr. 8, Nkopane. Hierdie 

vergadering van die middag, die 26ste, was daar enige besluite 

geneem deur die vergadering? -- Ja, die besluit was dat op die 

3de niemand werk toe mag gaan nie. 

Is dit nou 3 September 1984? 

busse gaan nie daar wees nie. 

Ja. Hulle het gese die 

Daar gaan ook nie busse wees vir vervoer nie? -- Ja. (30) 

Nog ander resolusies? -- Ja, dat daar op die 3de weggedoen 

/ moet 
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moet word met die raadslede. 

Was daar enige besluite geneem in verband met skole? -­

Ja, dat die skoolkinders nie moet skool toe gaan nie. Die 

enigste mense wat werk toe kan gaan is die verpleegsters. 

Was daar enige besluite geneem in verband met die huur­

geldbetaling? -- Dat huurgelde nie betaal moet word nie. 

Was daar enige besluit geneem oor wat op die 3de sal 

gebeur in verband met enige marse of vergaderings? Ja, ek 

het alreeds gese dit was gese dat niemand werk toe sal gaan 

op die 3de nie. (10) 

Maar wat ek vir u vra, was daar enige beslui te oor 'n mars, 

dat daar gemarsjeer sal word, dat daar 'n optog sal wees? --

Ja, di t was genoem dat daar daardie dag 'n mars behoort te wees. 

Is daar gese waarheen? -- Ja, hulle het gese na Houtkop. 

Gedurende hierdie vergadering was daar liedere gesing'? 

Ja, een van hulle is Oliver Thambo. 

Kan u die woorde onthou van die ding? -- Ek is nie Zoeloe 

magtig nie, maar hulle het gepraat van soldate van Mandala. 

Is di t ook 'n lied of is di t gepraat? -- Ja, di t is ook 

'n lied. ( 20) 

HQE : Is dit nou gepraat of gesing? -- Hulle het gesing. Dit 

is 'n lied. 

Mlffi. FICK : Is daar nog ander liedere gesing behalwe die wat 

u nou genoem het? -- Die ander een was "Siyaya Epitole." 

Na hierdie vergadering van die 26ste, die middag, klaar 

was, die toesprake, was daar 'n derde vergadering gehou in 

hierdie kerk? -- Ja, hulle het ges~ dit is die COSAS vergade­

ring. 

U het hom nie bygewoon nie? -- Nee. 

GETUIE STltAN AF. (30) 

HOF VERDAAG. 

. . . I HOF HERVAT 
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MNR. FICK : Die Staat wi1 op hierdie stadiu..m vra vir 'n verda­

ging na ~aandag. Ek wil op rekord p1aas dat die getuie het 

na die hof verdaag het amper omgeval in die gang hier buite 

die hof. Sy was duiselig. Sy het aangedui sy sal graag 'n 

dokter wil sien. Onder die omstandighede wil ek vra dat die 

Hof verdaag tot Maandag. 

PULANE RINA MOKOENA, nog onder eed 

HQ£ : Mev. Mokoena, voe1 u nie goed nie? -- Ek voe1 nou 'n 

bietjie beter. (10) 

Maar wil u n dokter gaan spreek? -- Op die oomblik voe1 

ek ek is reg. 

Ek wil nie h~ u moet hier getuig en dinge s~ wat nie waar 

is nie omdat u siek is? -- Ek verstaan dit. 

Het u duise1ig geword in die gang? -- Ja. 

Ons kan voortgaan. Sit asseb1ief terwy1 u getuig en 

sodra u voe1 dat u nie heeltemal weg is nie, s~ my onmiddellik. 

ONDERVRAGING DEUR MNR. FICK (vervo1g) Op 3 September 1984 

die oggend was u by u waning? -- Ja. 

U het daar van 'n persoon gehoor dat 'n sekere kind of (20) 

dat 'n kind geskiet is? -- Ja. 

U het gemerk dat twee van u kinders nie daar by die huis 

is nie? -- Ja. 

Het u hulle toe gaan soek? -- Ja. 

Het u enige spesifieke plek heen geloop om hulle te gaan 

soek? Ja. Zone 11. 

liQE: En u woon waar? --Zone 7. 

MNR. FICK : Terwy1 u so gestap het op soek na u kinders, het 

u dalk enige optog van mense gesien? -- Ja. 

Die optog, eerstens, waar het u dit gesien en in watter(30) 

Zone was dit? -- Hulle was in Zone 7 gewees op pad in die 

.•• / rigting 
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rigting van Zone 11. 

Tweedens, die optog wat u gesien het, was daar baie mense, 

kan u enige aanduiding gee hoeveel mense was daar? -- Daar 

was baie mense gewees. 

Het hu11e in die pad gestap? -- Ja. 

Was di t 'n teerpad? -- Ja. 

Was dit een van die hoofpaaie daar in die woongebied 

Sebokeng? -- Ja. 

Het hulle die hele pad vol geloop? -- Ja. 

Het u gemerk of hulle enigiets by hulle gedra het in (10) 

die vorm van plakkate? -- Ja, ek het. Hulle was vreemde1inge 

aan my en ek het opgemerk dat hulle iets by hulle gehad het. 

Daar was op geskryf Asinamali. 

gQf : Was dit nou plakkate wat hulle in die lug gehou het? 

Ja, dit was plakkate wat hulle op gehou het. 

Die getuie demonstreer so hoog soos die kop? -- Ja. 

M1~o FICK : Was daar meer as een van hierdie plakkate of kan 

u 'n aanduiding gee hoeveel was daar? -- Nee, ek het nie gete1 

nie. 

Terwy1 hu11e so stap, het u enige liede gehoor wat (20) 

gesing is daar? -- Ja, die een met die woorde "Siyaya Epitoli." 

Was daar enige ander 1iede wat u gehoor het of was 

daar net die een? -- Dit was net hierdie een wat ek gehoor 

het. 

In watter rigting het hulle gestap of waarheen het hu1le 

gestap? Het u vasgeste1? -- Zone 11. 

Laat ons net duide1ikheid kry, die lied wat gesing is, 

het almal in die optog dit gesing of net party? -- Die persone 

wat die plakkate hoog gehou het, is die mense wat daar gesing 

het. (30) 

Het u by hierdie optog gebly of het u hulle verlaat? 

I Ek 
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Ek was moeg gewees en die rede daarvoor was dat ek vroe~r 

gehard1oop het. 

Wat moet die Hof nou daarvan af1ei? Het u hu11e agter­

ge1aat? -- Hulle het my agterge1aat en voortgegaan in die 

rigting. 

Het u toe verder ge1oop en soek na u kinders? -- Dit is 

reg. 

Het u enigieman~ ontmoet terwy1 u so u kinders soek? -­

Ja, ek het. 

Wie het u ontmoet? -- Terwy1 ek op soek was na die (10) 

kinders? 

Ja? -- Die persoon wat ek daar raakge1oop het was Radit-

se1a. 

Weet jy wat sy naam is? -- Hy is net aan my bekend as 

Raditse1a. 

Ken jy sy vrou? -- Ja, sy vrou se naam is Dorcas. 

Waar het u hom raakge1oop terwy1 u op soek was na u kin­

ders? Nog in diese1fde gebied of in 'n ander gebied? -- Toe 

ek by Zone 11 kom waar ek die groat skare mense gesien het, 

het ek hom opgemerk waar hul1e 'n per soon gedra het wat ( 20) 

geskiet was. 

Was hy een van die mense wat die persoon gedra het wat 

geskiet was? -- Hy is die persoon wat die persoon gedra het 

wat geskiet was. Die een wat hom daar gehe1p het, ken ek nie. 

Het u met hom enigsins gepraat daar? -- Nee. 

Het u die dag Yan die - ekskuus, 1aat ons net eers so 

vasste1. Was dit in die straat wat u vir Raditse1a gekry het 

met die gewonde persoon of was di t by 'n huis of waar was di t? 

-- Dit was in die straat. 

HOF : Was di t 'n vo1wassene wat gedra is of 'n kind? -- ( 30) 

Di t was 'n j ong man van 19 of 20 j aar oud. 

I MNR. FICK 
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MNR. FTCK Die dag van die 3de, terwy1 u nou u kinders so 

soek, het u die dag vir Edith Leth1ake weer gesien?-- Ja, ek 

het. 

Waar het u haar te~gekom? -- Ook daar in Zone 11. 

Was dit nou nadat u die optog gesien het of voor u die 

optog gesien het? -- Na ek die optog gesien het. 

Het u met haar gepraat? -- Ja. 

Waaroor het u gepraat? -- Ek het vir haar gevra wat gebeur 

nou. 

Was sy a1leen? -- Hul1e was drie ~wees. Sy was in die (10) 

geselskap van 'n manspersoon en 'n kind. 

Ken u die man? -- Nee. 

U praat nou daar met Edith, wat gebeur toe? -- Sy s~ toe 

aan my "Ek is klaar met Zone 7, ek gaan nou na Zone 3 toe." 

Het jy probeer uitvind waarvan praat sy wat sy k1aar is 

mee? Toe sy ges~ het "Ons is k1aar" het ek gevra "Waarmee?" 

liQE : Het sy ges~ "Ek is k1aar~' of het sy ges~ "Ons is klaar"? 

-- Sy het ges~ "Ons is klaar." 

MNR. FICK Het sy ges~ waarmee is sy klaar? -- Ek het vir 

haar gevra "Waarmee is jul1e klaar?" Die antwoord daarop (20) 

was "Ons is klaar met Zone 7. Ons gaan nou na Zone 3 toe." 

Het u haar verder uitgevra wat is sy mee klaar by Gebied 

7? -- Ja, ek het vir haar gevra wat bedoe1 sy daarmee, waarop 

sy ges~ het "Ons is klaar in die sin dat ons die _plek gebreek 

het", met verwysing na die biersaal. 

Terwy1 u daar met Edith was, het daar ander mense nog 

aangekom? -- Nkopane, Mat1o1e. 

Beskuldigdes nrs. 8 en 17. Was daar nog iemand wat daar 

aangekom het? -- 'n Seunt jie wat in die arm geskiet was. 

Het hulle met die seun daar aangekom wat geskiet was (30) 

of het hy apart daar aangekom? -- Die seuntjie het daar gekom 

.•. / terwy1 



Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017

K105.11 -1714 - P.R. MOKOENA 

te~Ny1 hul1e alreeds daar was. 

Beskuldigdes nrs. 17 en 8 het hulle die kind gehelp? -­

Hulle is saam met hom weg na sy waning toe. 

Het u vir beskuldigdes nrs. 17 en 8 weer daarna gesien? 

Ja, hulle het later teruggekeer en ons is toe saam weg. 

Waarheen? -- Met hulle terugkoms daar is ons toe uitme­

kaar, elkeen na sy waning toe. 

HOF : Edith ook? -- Nee, Edith is alleen weg net na ek haar 

daar ontmoet het. 

M}ffio FICK : Die persoon Caeser Motjeane, het u hom geken? (10) 

Nee, ek het hom nie geken nie. 

Het u van sy bestaan geweet? -- Ja, ek het geweet. 

Het u geweet hy is 'n raadslid? -- J a. 

Op die dag van die 3de met u omswerwinge op soek na u 

kinders, het u by sy huis uitgekom? -- Nee. 

Terwyl u so deur die strate gestap het, hoe het die strate 

voorgekom? Kon die verkeer ongehinderd ry in die strate? -­

Voertuie kon nie daar verby ry nie. Daar was vullisblikke 

en klippe wat die pad versper het. 

Was dit net een pad of baie paaie wat so versper was? (20) 

Net hierdie hoofpad wat die teerpad is. 

Het u enige besighede of huise die dag gesien wat beska-

dig was? Ek het die winkels gesien en die huis van die 

raadslid. 

Watter huis, van watter raadslid? -- Caeser swn. 

Net om die ding duidelik te kry om te bepaal op watter 

stadium het u die huis gesien. Het u die huis gesien voor u 

die klomp mense met die optog gesien het of daarna? -- Na ek 

hierdie mense gesien het van die optog. 

Het u die huis gesien voor of na u vir Edith ontmoet (30) 

het? -- Ek het eers die huis gesien voor ek Edith ontmoet het • 

. . . I Toe 
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Toe u die huis gesien het wat u nou van praat, wat was 

sy toestand? Was hy heel of was hy stukkend, het hy gebrand 

of wat? -- Daar was net rook gewees. 

Was daar enige mense in die straat by die huis wat u 

gesien het of was die plek stil? -- Daar was baie mense 

gewees. 

Wat het hulle gedoen? -- Hulle het daar gestaan en hulle 
. 

was verbaas. Eintlik was daar 'n deurmekaar spul gewees. 

HOF In watter gebied is Caeser se huis? -- Zone 11. 

M}ffi. FICK : Daar waar u getuig het, eerstens, u vir Esau (10) 

gesien het, hoe ver is dit ••• (Hof kom tussenbei) 

liQE : Sy het net gepraat van Raditsela. 

MNR. FICK : Daar waar u vir Raditsela gesien het, die man 

van Dorcas, hoe ver was dit nou van die huis af wat u van 

Caeser gesien het? -- Di t was 'n ent gewees. 

Ver? Nie baie ver nie. 

Kan u enige skatting gee? (Getuie dui distansie aan) 

BQE Ja, die vraag wat gevra was is daar waar u vir Radit­

sela gesien het waar hy die jong man dra, hoe ver is dit van 

Caeser Motjeane se huis af? Dit is nie baie ver nie. (20) 

MNR. FIQK 

toe stap? 

Kan ek u so vra. Hoe lank sal u stap as u soon­

Ek is nie in staat om di t te kan s~ nie, maar 

al wat ek kan s~ is, dit was nie ver nie. 

Was die straat waar u vir Raditsela gesien het - loop 

die straat by die huis van Motjeane verby of is dit heeltemal 

'n ander straat? -- Die persoon wat ons van praat het ek gesien 

kom. Die persoon het vanaf die rigting van Caeser Motjeane 

se huis gekom na ons toe. 

En nou hierdie ander twee wat u van praat, Matlole en 

Nkopane wat u ook daar gesien het, was dit in dieselfde (30) 

straat as waar u vir Raditsela gesien·het? --Nee, dit was 

/ nie 



Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017

Kl05.19 - 1716 - P.R. MOKOENA 

nie in dieselfde straat nie. 

HOF Van watter rigting het hulle af gekom? -- Ons het mekaar 

ontmoet aan die bokant. 

MNR. FICK Was dit enigsins in dieselfde straat as wat by 

Caeser se huis verbygaan of was di t 'n ander straat? -- Nee, 

dit was nie in daardie straat nie. 

Kan u enige aanduiding gee hoe ver was dit van Motjeane 

se huis af? -- Di t was 'n hele goeie ent . 

... I CROSS-EXAMINATION 
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CROSS-EXAMINATION BY MR BIZOS: My Lord I am going to ask 

Your Lordship, in view of what I have to put to the witness, 

to request the investigating officer to leave the court. 

COURT: I am going to adjourn at 12h00 Mr Bizos. 

MR BIZOS: As Your Lordship pleases, but it is with that 

very issue that I want to deal with the witness. 

COURT: Yes, very well. 

MR BIZOS: Mrs Mokoena I understand that you are the mother 

of eleven children? That is true. 

And are you in detention at the moment? -- Yes. (10) 

And for how long have you been in detention Mrs Mokoena? 

-- I am in detention since 1984. 

Now I want to please tell you, with His Lordship's 

permission, something about your position here. You have 

seen that the investigating officers have left the court at 

our request and as a result of the direction of His Lordship, 

and what I want to tell you is this that you no longer have 

to satisfy anybody with your evidence except His Lordship, and 

not not the police or anyone else any more, and only by tell­

ing the truth irrespective of what may have been in your (20) 

statement. Now Mrs Mokoena whilst you have been giving evidence 

you have been crying from time to time? 

COURT: Is that so? -- I was feeling bad. 

Are you still feeling bad? -- My heart is still sore. 

MR BIZOS: Well, were you crying Mrs Mokoena? -- Yes. 

Is it because Mrs Mokoena you were made to say things in 

your statement which were not true? -- No. 

Did anybody tell you Mrs Mokoena what might happen to you 

if you did not repeat what you said in your statement? -- No 

nobody· said anything. (30) 

Who were the people who interrogated you Mrs Mokoena? 

--Where?/ ..... 
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Where? 

During the period of your detention? -- Do you mean tpe 

people who had something to write about what I was telling 

while I was in jail? 

Yes, let me put it directly to you Mrs Mokoena. Do you 

know Mr Mohage? -- Yes I do. 

Was he responsible for taking your statement? Why do you 

not want to answer that questions Mrs Mokoena? Is it because 

you have been told not to say so? -- No. 

Why do you not wa~t to tell us who you made your state-(10) 

ment to Mrs Mokoena? 

COURT: You are going a bit fast Mr Bizos, just a moment. What 

will appear on record is that she does not want to answer the 

question. You must give her an opportunity to think about it. 

MR BIZOS~ As Your Lordship pleases. -- I made a statement to 

a White person. 

Was that Captain Kruger? -- I do not know their names but 

there is one I know, Captain Botha. 

Did you have anything to do with Mr Mohage Mrs Mokoena? 

No that I do not understand what you mean. (20) 

Did you have anything to do with Mr Mohage whilst your 

statement was being taken? Do you not want to speak about 

Mr Mohage Mrs Mokoena? -- My problem is I do not understand 

what is it you want to say to me. 

COURT: Well let us get clarity. You said to us that you know 

a Mr Mohage? -- Yes I know him. 

Is he a policeman? -- Yes he is. 

Is he Warrant Officer Mohage? -- Yes. 

Now was Warrant Officer Mohage in any way involved in 

the taking of a statement from you, that is when you were (30) 

questioned and somebody wrote it down? -- You· mean at that 

time?/ ..... 
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time? 

Yes when they wrote down what you were saying was he 

writing down or was he questioning you or was he standing 

there listening? -- The first time when my statement was taken 

down in writing a White person was writing that and Mohage was 

not present. 

MR BIZOS: When the White person was writing down your state­

ment was he speaking your language? -- You mean the one who 

was writing? 

Yes. -- There was an interpreter. (10) 

Who was it? -- I do not know that person because we were 

in the Free State. 

Let me ask you, you say when it was first made. Did you 

make more than one statement Mrs Mokoena? -- Yes I made a state­

ment to the policeman who had taken me to the Free State and 

later I made a statement tc Captain Botha. 

In the Free State? -- No. 

So how many statements have you made in all? -- Two 

different people wrote my statements. 

When did you first meet Mr Mohage? I do not know, 

I have forgotten. I really do not know. 

(20) 

COURT: Well do you know Mohage from prior to 3 September, that 

is the riots?-- Yes I knew him, I know him because we are 

living in the same area. 

So you have known him for a long time? -- I came to know 

him exactly who he was for the first time the day when he was 

at my residence talking to my husband. 

When was that? -- I do not know exactly during which month 

was that but he was once in my house talking to my husband in 

the sense that he wanted to know why my husband's name was. (30) 

Yes but was that now before the march or after the march? 

--Before./ ... 
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Before. 

Yes, thank you. 

MR BIZOS: You say that, was your husband not detained for a 

short while? -- Do you mean in jail? 

Taken to the police station? After the march? -- Yes he 

was taken. 

Who was he taken by? -- I do not know those policemen. 

Was not Warrant Officer Mohage among them? -- Mohage carne 

in the company of my husband, he carne in the company of my 

husband when they detained me. That is when they carne to (10) 

fetch me to detain me. What happened is my husband was taken 

away in the morning and then later during that day he was 

brought back or he carne in the company of Mohage and I was then 

taken away for detention. 

Yes. So the person that actually took you into detention 

was Mr Mohage? -- Yes. 

And the person that took you from your cell to the interro­

gation room and signed the register from the, signed the regis­

ters at the police station taking you out when you went to ... 

COURT: Why do you put five questions. Let us have it one (20) 

at a time and just differentiate between the Free State and 

the going to Captain Botha. 

MR BIZOS: As Your Lordship pleases. When you were taken to 

write your statement did Mr Mohage from time to time take you 

from the cells to the place where you were to make you state­

ment? 

COURT: Are you now referring to the Free State or to the 

Kaptein Botha statement? 

MR BIZOS: I did not distinguish My Lord. 

COURT: Well please distinguish. I do not want this witness(30) 

mixed up. We have had enough difficulty already. 

MR BIZOS:/ ..... 
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MR BIZOS: As Your Lordship pleases. When you were in the 

Free State did Mr Mohage take you from the cells to your 

interrogation in order to make your statement? -- No. 

And when you were away from the Free State were you taken 

by Mr Mohage from the cells to the interrogation room to make 

your statement? -- I was fetched from the Free State by Whites. 

Yes. No but when you came back from the Free State to 

the Transvaal and before you made, and whilst you were making 

your second statement were you being taken from the cell to 

the interrogation room by Mr Mohage? -- No I do not under- (10) 

stand that one, the reason being that since my detention I had 

nothing to do with Mohage. I last saw Mohage the day when he 

fetched me in order to be detained. 

I am going to suggest to you Mrs Mokoena that you are 

afraid to speak about Mr Mohage in the witness box there and 

I would appeal to you not to be afraid. Tell me was there a 

choice given to you and your husband as to who would go into 

detention? -- You mean now a discussion between me and my 

husband. 

Between you, your husband and Mr Mohage? (20) 

COURT: Do you understand the question? The question is did 

Mohage say to you and your husband "Look one is going to 

detention, into detention, the other one not. Pick which one 

of you will go into detention"? -- Why I take so long to try 

and think I am trying to place Mohage as to whether he was there 

at what stage, this day. But what I can say is this White 

policemen accompanied by Blacks carne during that morning to 

arrest my husgand. Of the Blacks I spoke to one who told me 

that he was from the Vaal and then as a result of which then 

I carne to know him. That was in the morning. Of the White(30) 

policemen who were there I recognised one of them who I in 

fact I . .... 
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later came to know who this person was. In view of the dis­

cussion we had prior to that, that is between myself and my 

husband, pertaining to Raditsela and Matlole that is when my 

husband was telling me that he is missing the two people and 

he is suspeyting that they have been arrested. That is when 

I asked him now how do you know that he said to me "It is 

because I am missing these people, I don't see them any more". 

INTEPRETER: The witness is still going on. 

COURT: Yes, go on. -- On which then my husband said to me 

"look should they come and arrest me you will have to tell(10) 

them that they must not arrest me, instead they must arrest 

you so that I can remain outside, meaning out of detention, 

in order to work for the children, that is to cater for the 

family." 

So the choice was not put to you by a policeman, but your 

husband told you that you should be detained so that he could 

stay out and provide for the children? -- Yes but that is 

prior to the police coming to detain anybody there, and in 

fact the day when the police came there that is exactly what 

I said to the police, that they rather lock me up and leave(20) 

him alone. 

And did they do that then? -- Yes. 

So you were locked up? -- Yes. 

Now, one more question. We have heard a lot about this 

Mohage in cross-examination now. Apart from the fact that he 

was there when you were arrested did you have anything to do 

with him? You shake your head. You must not shake your head, 

I have noticed previously that you also shook your head when 

I asked you the previous question but it is not on record. You 

must ::;ay no. By the way what were we talking about? 

Yes, we were coming back to Mohage. The question was 

apart I . .... 

(30) 
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apart from the fact that Mohage was there when you were arrested 

did you have anything to do with Mohage? --No not that I can 

remember. 

You sound so uncertain. Is that because you cannot 

remember or because you cannot place Mohage clearly? -- There 

is nothing I am going to hide from this Court which I remember, 

definitely not. 

MR BIZOS: What wrong had your husband committed that he 

deserved to be detained and that you volunteered to do it on 

his behalf? What else can I do really because this is my (10) 

husband, and if he tells me to do something I am just bound 

to do it that way. 

Did you know of any wrong that your husband had done? 

My husband was in the company of Matlole and the others. 

When? 

etceter3. 

They were people who were involved with meetings 

Yes. When were you detained? I just want the date, if 

Your Lordship will allow me this last question. When were you 

detained, how long after the 3rd? 

COURT: Let us not mix her up with the dates. Just tell (20) 

her how long after the march, it is much easier. 

MR BIZOS: After the march, yes after the march, how long after 

that were you detained? -- It was September, October, it was 

during November. 

COURT: So September and October passed and you were detained 

in November? -- Yes. 

MR BIZOS: And I am informed by the Prosecutor that you signed 

your statement in July 1985? Six, seven months afterwards? 

COURT: Now just have clarity. We do not know which of the 

two statements. One of the two statements was signed some (30) 

six months afterwards. 

MR BIZOS:/ ..... 
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MR BIZOS: Were you in detention for over six months before 

you signed the last statement that the Prosecutor has been 

leading you from? Is that so Mrs Mokoena? -- Well that is so 

you know I do not know these things and I will just say that 

is so but I am not certain of certain things. 

COURT: If you do not know a thing you do not say it is so. 

You just say "I am uncertain" or '! do not remember" or "I 

do not know". -- I do not know·during which month it was when 

a statement was taken in the Free State and I was brought to 

the prison in Johannesburg, called Sun City, and during a (10) 

certain month a statement was taken which I cannot tell when 

it was. 

COURT ADJOURNS UNTIL 3 MARCH 1986. 


	Delmas Trial Volume37

	Hof hervat op 28 Februarie 1986

	Hof hervat

	Croos examination by Mr Bizos




